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REFERAT 
 

1. Godkendelse af dagsorden og opfølgning på godkendt referat 

UN godkendte dagsorden til dagens møde og fulgte op på punkter fra det godkendte 

referat fra UN-mødet i februar. 

 

Opfølgning: 

- Ang. beskidte lokaler v. Nina Holm Vohnsen: Sagen er håndteret. 

- Ang. input Karriereveje: Det blev aftalt, at studievejledningen, i stedet for at drøfte 

punktet med UN, kontakter relevante personer i afdelingen, som har kontakten udad 

til erhvervslivet. 

 

2. Drøftelsespunkt: Trivsel, integration og faglig identitet på afdelingen 

UN skulle drøfte den generelle trivsel på afdelingen, og de studerende samt studievej-

lederne orientere om nyheder/meddelelser: 

 

2.1 Meddelelser/nyt fra de studerende 

Ang. fagene ”Metode 2: Antropologi i praksis” og ”Studium Generale” 

De studerende læser ikke så meget i pensum til Regionale temaer, og henviser til, at de 

i stedet er nødt til at bruge tiden på Studium Generale og Metode 2. 

De studerende er ærgerlige over, at de føler sig nødsaget til at nedprioritere Regionalt 

tema. Arbejdsmængden, italesættelsen og studieordningen fordrer, at de studerende 

prioriterer på denne måde, og de studerende nævner det i UN for at gøre opmærksom 
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på dette mønster, også set i lyset af drøftelserne i SN ang. konsekvenserne af de fjer-

nede forudsætningskrav. 

 

De studerende lagde op til, at der tages højde for de nævnte forhold, når der fx skal la-

ves gruppearbejde i Regionalt tema. Afdelingsleder vil ligeledes gøre underviserne op-

mærksomme på balancen mellem fagene på semestret, samt kigge op placering af ek-

samen og undervisning i foråret på BA Antropologi. 

Underviserne i UN nævnte i forbindelse med drøftelsen, at underviserne har meldt til-

bage, at undervisningen og formen i både Studium Generale, Metode 2 og Regionalt 

tema fungerer rigtig godt. 

 

Ang. kantinen: 

Indtrykket er, at det går godt med kantinen, og at de studerende er tilfredse. 

 

2.2 Meddelelser / nyt fra studievejledere 

Der er travlt i studievejledningen pga. nogle strukturelle forhold samt optag på bache-

loruddannelserne og forsinkelsessamtaler. 

UN spurgte ind til årsagerne til forsinkelse, og studievejlederen oplever, at det særligt 

skyldes personlige forhold, som gør at mange af de forsinkerede studerende ikke kan 

studere på fuld tid.  

 

2.3 Meddelelser/nyt fra studenterkomitéen på Human Security 

Der var ikke nyheder under dette punkt 

 

2.4 Meddelelser / nyt fra UN-forperson, UN-næstforperson og SN-repræsentanter 

Der er møde mellem studenterrepræsentanterne fra nævnene på Arts og instituttet se-

nere på dagen. 

 

På SN-mødet i marts var der fokus på dispensationer, og studienævnets rolle samt 

hvilken fremtid man ser ind i ift. dette område. 

 

Afdelingsleder/UN-forperson har haft møde med Communitas, hvor der blev drøftet 

forskellige initiativer, herunder Tour de Office og muligheden for at flytte placeringen 

af det til efteråret.  

 

- OBS: Nyt fra fagrådet er ikke med, da der ikke er er fagråd i øjeblikket 
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3. Drøftelsespunkt: Studiestart 2024 

UN havde ønsket at drøfte studiestartsevalueringen og -programmet fra 2023 med 

henblik på anbefalinger til dette års cheftutorer. UN havde som mødebilag modtaget 

studiestartsprogrammet og studiestartsevalueringerne fra 2023. 

 

Magnus Neigaard som var cheftutor i 2022 og 2023 orienterede kort om hans erfarin-

ger: 

a) Tiden, som i 2022 gik med præsentation af foreninger, kunne med fordel bru-

ges til at tale med de studerende om konkrete og praktiske sager/forhold i ste-

det. I 2023 fungerede præsentationen af foreningerne rigtig godt, da formatet 

var et andet. 

b) Programmet kan med fordel holdes kort og med korte dage. 

c) Den alkoholfrie aften kan man med fordel holde fast i, men måske kan det hol-

des et andet sted end i Skanseparken, hvor der var koldt og mørkt. 

d) Tour de Moesgaard blev også evalueret rigtig godt. 

 

UN drøftede a), og det viste sig faktisk, at der var mange der meldte sig i foreningerne i 

2023 og kom og snakkede med repræsentanterne til studiestartsarrangementet. For-

matet var et andet i 2023 end de tidligere år, og i 2023 virker det til, at de fungerede 

godt. Der skal ikke gå for meget tid med præsentation af foreningerne, og der skal sæt-

tes tid af til, at de studerende kan tale med repræsentanter fra foreningerne. 

 

UN var generelt positive ift. sidste års program. Formen for præsentationen af under-

viserne blev drøftet.  

Opfølgning: UN blev enige om at tænke over dette frem til næste møde, hvor det 

drøftes i forbindelse med behandlingen af studiestartsprogrammet.  

 

Næste skridt 

Afdelingskonsulent, Sofie Raun sender UN's input til cheftutorerne. UN behandler stu-

diestartsprogrammet for 2024 til næstkommende UN-møde, hvor cheftutorerne invi-

teres. 
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4. Orienterings- og drøftelsespunkt: Årgangsfejring (ANTRO og HS) og 

ønsker til feltarbejdsperioden (ANTRO) 

UN besluttede på martsmødet at invitere studerende fra KA antropologi til at disku-

tere sidste års kandidatdag samt hvordan afdelingen kunne understøtte de studerende, 

som er på feltarbejde. Men idet de relevante KA studerende er taget afsted på feltar-

bejde havde Martin Demant som forberedelse til mødet drøftet dette med årgangen og 

orienterede på vegne af dem om, at de ikke pt. forudser, at de har brug for yderligere 

understøttelse under deres feltarbejd 

 

Afdelingsleder orienterede om afdelingens beslutninger og planer vedrørende en er-

statning af kandidatfejringen med en årgangsfejring og om datoen, som næsten er 

fastlagt. 

 

 

5. Drøftelses- og beslutningspunkt: Proces frem mod nye retnings-

linjer for brug af GAI fra efteråret 2024 og frem 

Baggrund 

Uddannelsesudvalget på Aarhus Universitet (UU) har besluttet at ændre retningslin-

jerne for GAI (Generative Articifial Intelligence) gældende fra efterårssemestret 2024, 

så anvendelse af GAI som udgangspunkt er tilladt til alle eksaminer. 

UN havde som bilag modtaget en mail fra Prodekanen til afdelingsledere, som beskri-

ver baggrund for beslutning og den kommende proces. 

Fordi GAI som udgangspunkt er tilladt fra efteråret 2024 og frem, skal der hurtigt 

identificeres de eksaminer, hvor GAI undtagelsesvis skal forbydes, da dette eksplicit 

skal fremgå af studieordningen. 

 

Opgave: 

Afdelingen og UN skal identificere eksaminer, hvor GAI undtagelsesvist skal forbydes. 

Det er Prodekanens og studieledernes anbefaling, ”at man udelukkende vælger at ud-

stede forbud til eksaminer, hvor der udprøves en eller anden ganske særlig færdighed, 

som en anvendelse af GAI vil skygge for” (jf. bilaget). Den indledende drøftelse i UN 

kan påbegyndes på dette møde. 

Afdelingsleder vil fra SNUK modtage yderligere information om opgaven samt materi-

ale, som skal bruges i processen. 

Der kan som en del af denne proces ikke indføres yderligere ændringer i studieordnin-

gerne. 
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Proces: 

Tidspunkt Hvem og hvad 

April UN og SN orienteres om processen 

 

April - maj 
Afdelingerne arbejder med at identificere fag, hvor GAI eksplicit 

skal forbydes 

 

Maj 
UN godkender og indstiller studieordningsændringer vedr. ind-

førelse af forbud mod brug af GAI i de udvalgte fag 

 

Juni 
SN godkender og indstiller studieordningsændringer vedr. ind-

førelse af forbud mod brug af GAI i de udvalgte fag 

 

Slut juni 
Prodekanen godkender studieordningsændringer vedr. indfø-

relse af forbud mod brug af GAI i de udvalgte fag 

 

August 
Information om nye retningslinjer sendes ud til undervisere og 

studerende centralt fra AU 

 

 

1. september 

De nye retningslinjer for brug af GAI til eksamen samt de god-

kendte studieordningsændringer om fag med forbud mod brug 

af GAI træder i kraft. 

 

Drøftelser 

UN drøftede brug af GAI generelt på antropologi. UN drøftede indledningsvist eksami-

nerne, men havde ikke umiddelbart konkrete input til eksaminer, hvor GAI skal forby-

des. Der er dog nogle eksamensformer, som på længere sigt vil skulle ændres fx Faghi-

storie. 

 

 

 



 

 
Referat 
 

 

 

Side 6/9 

6. Drøftelsespunkt: Studerendes fremmøde på kurser efter fjernelse af 

tilstedeværelseskravet 

Studienævnet ved Institut for Kultur og Samfund (SN IKS) havde ønsket, at uddannel-

sesnævnene (UN) skulle drøfte følgende spørgsmål: 

1. Oplever UN det som et generelt mønster, at antallet af deltagende studerende 

på undervisningen er lavere end da der var fremmødekrav? 

2. Er der særlige fag-/eksamenstyper (f.eks. fri skriftlig hjemmeopgave), som er 

særlig hårdt ramt af dalende fremmøde, eller manifesterer fænomenet sig 

bredt? 

3. Hvad kan der gøres for at få studerende til at deltage i undervisningen uden 

fremmødekrav? 

4. UN havde ikke yderligere kommentarer under dette punkt. 

 

Drøftelser: 

UN oplever ikke et generelt mønster (jf. spørgsmål 1), men der har muligvis været en 

del fravær i Metode 2 under fagets opstart, fordi mange studerende tager på vinterfe-

rie. Derudover er der nogle gange udfordringer på Regionale temaer.  

Derudover oplever UN ikke særlige udfordringer. 

I mange af fagene på antropologi er der pædagogisk/didaktisk lagt an til, at man laver 

aktiviteter i undervisningen, som gør at de studerende oplever, at det giver rigtig god 

mening samt fordele at komme til undervisningen. 

UN drøftede, at tilstedeværelseskravet derimod gav problemer. 

Ift. spørgsmål 2 drøftede UN, at det er problematisk, hvis de studerende ikke møder 

op til metodeundervisningen. 

 

Næste skridt: 

SN-repræsentanterne bringer svarene på spørgsmålene og UN-drøftelsen videre til SN 

IKS på deres møde den 12. juni. 
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7. Orientering fra instituttet om mentorordning mellem alumner og stu-

derende 

Afdelingskonsulent Sofie Raun orienterede om mentorordningen: IKS indgik i et pilot-

projekt med NAT i efteråret om en mentorordning mellem alumner og studerende. Pi-

lotprojektet forløb rigtig godt til glæde for både alumner og studerende, og instituttet 

arbejder derfor på at etablere mentorordningen som et fast tilbud til IKS- studerende. 

Der henvises til følgende links om mentorordningen: 

• Til studerende/mentees: Mentorprojekt - mentee (au.dk)  

• Til mentorer: Mentorprojekt - mentor (au.dk)  

 

Spørgsmål til mentorordningen kan stilles til Uddannelseskonsulent Kristine Ørnsholt 

på mail kristine.oe@cas.au.dk.  

 

UN var lidt i tvivl om, hvad en mentor er, og Sofie Raun gjorde klart, at der er tale om 

en jobmentor. 

 

 

8. Orienteringspunkt: Meddelelser / nyt fra  

8.1 Meddelelser / nyt fra afdelingsleder/fagene 
Der var ikke meddelelser under dette punkt 

 

8.2 Meddelelser / nyt fra Arts studier 
UN sekretæren orienterede om at Nyhedsbrev fra Arts Studier for april måned udgives 

i løbet af uge 14 og kan findes her.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

mailto:kristine.oe@cas.au.dk
https://medarbejdere.au.dk/fileadmin/www.medarbejdere.au.dk/hovedomraader/Arts/Underviserportal/Nyhedsbreve_Arts_studier/2024/Marts_2024_Nyhedsbrev_fra_Arts_Studier_DA_ENG.pdf
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9. Drøftelsespunkt: Forslag til kommende møder 

UN drøftede listen med forslag til punkter til kommende UN-møder og havde ikke 

kommentarer til den. 

 

UN 

møder 

 

Emne 

 

Status 

Marts 

2024 

Forberedelse af specialepræsentationer på kandi-

datdagen i slutningen af semestret (se referat no-

vember 2023) 

udsat til april 

Marts 

2024 

UN drøfter, hvordan de studerendes stemmer kan 

repræsenteres bredere i UN 

 

behandlet 

 

April 

2024 

UN drøfter muligheden for at kigge på studiestarts-

evalueringerne 2023 igen med henblik på at aftale 

evtentuelle anbefalinger til den kommende cheftu-

tor. 

Behandlet på 

dette møde 

Maj 2024: 
Drøftelse af gruppearbejde, herunder konflikthåndte-

ring og førsteårsdidaktik (under punktet "Årlig sta-

tus") 

  

 

 

2024 

 

Evalueringsspørgsmål til feltarbejde: Nina Holm 

Vohnsen orienterer UN, når der er noget nyt ang. 

mulighed for justering af spørgsmålene 

Der arbejdes 

på dette. 

 

 

 

10. Drøftelses og evt. beslutningspunkt: Punkter til SN 
SN-mø-

der  

Emne Status 

   

UN havde ikke forslag til punkter til SN. 
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11. Eventuelt 

Der var ikke punkter til eventuelt, og mødet blev hævet. 

 

 


